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Vážení spoluobčané,  

 

letošní podzimní číslo zpravodaje se vám dostává do rukou po ustavujícím zasedání nově 
zvoleného zastupitelstva obce, které vzešlo z voleb konaných 23. a 24. září 2022. Děkuji všem, 
kteří si udělali čas a k volbám přišli. Zastupitelům děkuji za spolupráci v minulém volebním 
období a nově zvoleným členům zastupitelstva přeji, aby jim vydržela chuť a elán pro práci při 
správě a rozvoji naší obce v nastávajícím volebním období. 

 Jsem rád, že se podařila dokončit rekonstrukce obecního úřadu, která byla jednou 
z hlavních letošních akcí. V současné době probíhá výměna stávajících svítidel veřejného 
osvětlení za úsporná LED svítidla, která bude v nejbližších dnech dokončena.  Ještě nás  
v letošním roce čeká výměna obrubníků a vodících pásků v části „Poustek“. Doufám, že nám 
bude přát počasí a vás všechny chci poprosit o trpělivost a spolupráci v místech, kde budou 
práce probíhat. O těch budeme včas informovat. 

V nadcházejícím období bychom chtěli provést demolici budovy vedle obecního úřadu  
a postavit místo ní novou víceúčelovou, jak jsme již informovali v předchozích vydáních 
zpravodaje. Plánujeme pokračovat v řešení možností zvýšení komfortu v mateřské a základní 
škole, dokončit úpravy venkovního areálu v Dědku, provést demolici budovy vedle ZOD (bývalý 
Vietnam), projednat možnost zadání projektové dokumentace na novou hasičskou zbrojnici, 
zmodernizovat obecní rozhlas, pokračovat v opravách a údržbě místních komunikací  
a chodníků. Samozřejmostí je údržba a zvelebování všech obecních prostranství. 

V obcích, jako je ta naše, nejsou důležité jen investice, ale zejména společné soužití všech 
občanů. Společné setkávání bychom chtěli i nadále podporovat spolu s aktivními spolky  
a sdruženími v obci, které se podílejí na pořádání společenských, sportovních i zábavných akcí, 
z nichž se mnohé stávají tradičními. A to je dobře. Sluší se lidem, kteří se na spolkovém  
a komunitním životě v obci podílejí a věnují nám ostatním spoluobčanům svůj volný čas, 
poděkovat.  

V nadcházejícím adventním čase nás čeká rozsvícení vánočního stromu v Dědku, vánoční 
výstava a rozsvícení vánočních stromů v Živanicích s vystoupením žáků místní základní školy  
a mikulášská diskotéka. Po novém roce se připravuje karneval pro děti a tři plesy, které pořádají 
TJ Sokol Živanice, SDH Živanice a Obec Živanice. Jsem rád, že se tyto a další společenské akce 
pořádají a doufám, že se na nich budeme scházet v co největším počtu.  

V dnešní nelehké době zdražování a zvyšování nákladů na vše, které se dotýká každého 
z nás, mi dovolte popřát vám všem krásný advent, užijte si vánoční svátky a do dalšího období 
hlavně zdraví, protože pokud budeme zdraví, tak ostatní už bude snadnější.  

Na závěr zopakuji své tradiční pozvání na veřejná zasedání zastupitelstva obce, rádi vás 
uvidíme. 

     Petr Lejhanec, starosta obce 
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 Ustavující zastupitelstvo obce 

Volební výsledky voleb do zastupitelstva obce Živanice, které se uskutečnily 
ve dnech 23. a 24. září 2022 nám určili nové zastupitele pro další 4 leté období v naší 
obci. Voleb se zúčastnilo 466 voličů, tj. 61,72 % ze 755 voličů zapsaných do stálého 
seznamu oprávněných občanů.  

Do zastupitelstva obce byli zvoleni tito kandidáti: za Sdružení nezávislých 
pro Živanice, Nerad a Dědek Petr Lejhanec, Petr Vavřina, Vít Hejna, Radek Kaderka  
a Pavel Uhlíř. Za Sdružení nestraníků pro Živanice, Nerad a Dědek byli zvoleni Monika 
Horáková a Jiří Pošva. Vzhledem k tomu, že Monika Horáková podala rezignaci na člena 
zastupitelstva byl do nového 7členného zastupitelstva obce za Sdružení nestraníků 
pro Živanice, Nerad a Dědek osloven první náhradník této strany Robert Matyáš,  
který získal mandát následující den 5. 10. 2022. Ustavující Zastupitelstvo obce  
20. 10. 2022 zvolilo veřejným hlasováním starostu obce Petra Lejhance, místostarostu 
obce Petra Vavřinu, dále byli voleni předsedové finančního a kontrolního výboru. 
Předsedou finančního výboru byl zvolen Robert Matyáš a na funkci předsedy kontrolního 
výboru byl zvolen Radek Kaderka. Následně proběhla volba komisí těchto výborů,  
které budou 3 členné. 

 

 Veřejné osvětlení v obci 

Hodnocení nabídek na akci „Modernizace veřejného osvětlení v obci Živanice“ 
proběhlo dne 3. 8. 2022. S nejnižší nabídnutou cenou se splněnými podmínkami zadávací 
dokumentace byla vybrána společnost Osvětlení a energetické systémy a.s., 
Novodvorská 1010/14, 142 00 Praha 4 v částce 1.672.945,46 Kč včetně DPH. S firmou 
byla uzavřena smlouva, v současné době se dokončuje osazení novými LED světly. Tato 
svítidla umožnují nastavení svítivosti, které bylo využito. Tyto světla na vedlejších 
místních komunikacích jsou nastavena v režimu po zapnutí do 21:00 hodin na 100 %,  
od 21:00 hodin do 23:00 hodin na 60 %, od 23:00 hodin do 04:00 hodin na 20 %, od 04:00 
hodin do 06:00 hodin na 60 %, od 06:00 hodin na 100 %. Spínání a vypínání světel  
je řízeno automaticky v závislosti na světelných podmínkách. Hlavní silnice II. třídy,  
která prochází obcí, musí být dle zákona z důvodu bezpečnosti osvětlena plným světlem 
po celou noc. Na tuto akci byla obci poskytnuta dotace z programu Národního plánu 
obnovy, Komponenta 2.2.2. Ministerstva průmyslu a obchodu ve výši 891.899,- Kč. 

Střípky z obecního úřadu 
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 Oprava polní cesty z Dědka na Neratov 
 

V souvislosti s opravou polní cesty z Neratova do Dědka provedla firma Chládek  
a Tintěra, Pardubice a.s. na základě schválení zastupitelstva opravu i na katastru Živanic, 
kde byla silnice ve velmi špatném stavu. Jednalo se o opravu úseku dlouhého cca 250 m 
po křižovatku ke vjezdu do Dědka. Výše ceny opravy, kdy se jednalo o vyčištění krajnic, 
vymetení a pokládku nového asfaltu byla firmou naceněna na 369.050, - Kč včetně DPH. 

 Rekonstrukce budovy obecního úřadu 

Budovu obecního úřadu i s vnitřními prostory po celkové rekonstrukci měli možnost 
naši občané shlédnout ve dnech komunálních voleb. Před volbami již proběhla 
kolaudace a všechny stavební práce byli stavební firmou dokončeny. Po součtu všech 
provedených prací je konečná částka za rekonstrukci obecního úřadu 8.785.000, - Kč 
včetně DPH. 

  Podání cenové nabídky na dopravní automobil pro potřeby SDH Dědek 

Jelikož původní hasičské vozidlo FORD Tranzit, které využíval Sbor dobrovolných 
hasičů v Dědku již dosloužilo, a bylo vyřazeno z evidence vozidel, hasiči z Dědka využili 
nabídky prodeje hasičského vozidla od JSDH Lázně Bohdaneč. Na základě jejich podané 
žádosti zastupitelstvo obce schválilo podání nabídky ve výši 101.000, - Kč Městu Lázně 
Bohdaneč na koupi nabízeného hasičského vozidla Volkswagen Transporter s rokem 
výroby 2002. Dle vyjádření MÚ Lázně Bohdaneč nebyla naše nabídka nejvyšší, a tudíž 
jsme vozidlo nezískali. Hasičům byla nabídnuta možnost získat automobil, a to 
devítimístný Volkswagen Transporter, který jsme získali v loňském roce zdarma od 
POLICIE České republiky. Vozidlo bylo převedeno na obec a uvedeno do řádného 
technického stavu, provedena STK a bylo předáno k užívání hasičům z Dědka. 

 Zpráva z dílčího přezkoumání hospodaření obce 

Dne 2. září 2022 provedl finanční odbor Krajského úřadu Pardubického kraje dílčí 
přezkoumání hospodaření obce. Kontrolou hospodaření nebyly zjištěny žádné 
nedostatky. 

 Hlášení místního rozhlasu 

Nestihli jste hlášení obecního úřadu – nevadí, hlášení si již můžete vyslechnout i na 
obecních stránkách, pod záložkou „Hlášení rozhlasu“. Po rozkliknuti záložky zjistíte,  
o jaké hlášení se jednalo, a kdy bylo vytvořeno. Máte možnost si hlášení na stránkách 
nejen vyslechnout, ale i případně provést jeho stažení.  
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 Zápis do kroniky obce 

Zastupitelstvo schválilo na svém zasedání 21. září 2022 text kroniky za období roku 
2014 – 2021 společně s fotoalbem a fotoknihou, které předložila kronikářka obce 
Monika Horáková. 

 Smlouva o poskytnutí dotace z POV 

Obci Živanice byla Pardubickým krajem poskytnuta dotace z Programu obnovy 
venkova na akci „Oprava obrubníku a vodicích pásků podél místních komunikací“  
v částce 100.000, - Kč. V současné době se tato zakázka zadává a bude realizována. 

 Dotace TJ Sokol Živanice 

Na základě podané žádosti TJ Sokol Živanice byla zastupitelstvem obce 24. 8. 2022 
schválena Veřejnoprávní smlouva č.2/2022 o poskytnutí dotace na základě podané 
žádosti o poskytnutí finančního příspěvku na pořízení nových fotbalových branek pro 
místní fotbalový klub dětí a mládeže v částce 29.040, - Kč včetně DPH. Jedná se  
o odlehčené hliníkové branky pro bezpečnost dětí s certifikátem TÜV.  

 Informace ČTÚ pro občany, kteří přijímají televizi přes anténu 

Český telekomunikační úřad oznamuje, že v tomto regionu bude zahájeno uvádění 
do provozu základnových stanic nových mobilních sítí, což bude znamenat pro obyvatele 
zlepšení kvality a dostupnosti mobilních datových služeb. Nicméně uvedená skutečnost 
může za určitých nepříznivých podmínek způsobit zhoršení kvality příjmu televizního 
signálu přes anténu. Tato nepříjemná situace může být způsobena tím, že nové mobilní 
rádiové sítě využívají kmitočty, které dříve byly určeny k šíření televizního vysílání a nyní, 
po přechodu televizního vysílání na standard DVB-T2, jsou určeny pro nové mobilní sítě. 
Před podáním oznámení o rušení příjmu na ČTÚ prověřte všechny možnosti jiného 
možného rušení televizního signálu. Bližší informace naleznete na internetových 
stránkách ČTÚ na adrese https://www.ctu.cz/problematika-souvisejici-s-provozem-siti-
mfcn 

 Upozornění k odstranění a okleštění stromoví a jiných porostů 

ČEZ Distibuce, a. s. si dovoluje upozornit vlastníky a uživatele pozemků, přes něž 
vede nadzemní elektrické vedení distribuční soustavy provozované společností ČEZ 
Distribuce, a. s., nebo na něž zasahuje ochranné pásmo, na povinnost odstranění 
a okleštění stromoví a jiných porostů ohrožujících bezpečné a spolehlivé provozování 
zařízení distribuční soustavy v majetku společnosti. Při práci dodržujte bezpečné 
vzdálenosti od vodičů uvedené v PNE 33 0000–6. K vodičům se nesmí přiblížit pod 

https://www.ctu.cz/problematika-souvisejici-s-provozem-siti-mfcn
https://www.ctu.cz/problematika-souvisejici-s-provozem-siti-mfcn
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bezpečnou vzdálenost ani nástroje, ani větve dřevin při ořezu. Zásah nesmíte provádět 
v případě, že se větve stromů a jiných porostů před zásahem dotýkají vedení nebo hrozí 
při pádu ořezané větve stromů a jiných porostů dotyk s vedením. V případě, že zásahem 
může být ohrožena bezpečnost osob nebo zařízení distribuční soustavy, kontaktujte 
linku 800 850 860. Více informací včetně videonávodu k bezpečnému provedení ořezu 
stromoví najdete na internetových stránkách www.cezdistribuce.cz/orezy. 
 

 Informace k volbě prezidenta České republiky 2023 

Volba prezidenta České republiky se uskuteční ve dnech 13. a 14. 1. 2023 (případné 
II. kolo ve dnech 27. a 28. 1. 2023). Také u prezidentské volby je zaveden institut 
voličského průkazu, pomocí něhož bude moci volič hlasovat z důvodu své nepřítomnosti 
v místě svého trvalého pobytu nejen v jakémkoliv volebním okrsku na území ČR, ale také 
v jakémkoliv zvláštním volebním okrsku v zahraničí u příslušného zastupitelského úřadu. 
O vydání voličského průkazu je možné zažádat již nyní písemně k příslušnému obecnímu 
úřadu dle místa trvalého pobytu voliče, a to nejpozději do 6. 1. 2023 do 16:00 hodin (pro 
případné II. kolo nejpozději do 20. 1. 2023 do 16:00 hodin) nebo osobně u obecního 
úřadu od 29. 12. 2022 nejpozději do 11. 1. 2023 do 16:00 hodin (pro případné II. kolo 
nejpozději do 25. 1. 2023 do 16:00 hodin).  
 
 

Mateřská škola 

Nový školní rok 2022/ 2023 jsme zahájili 1. 9. 2022. Do mateřské školy nastoupily 

nové děti, které se v poměrně krátké době dobře adaptovaly v prostředí mateřské školy 

a odloučení od rodičů statečně zvládly. Kapacita mateřské školy je jako každý rok 

naplněna a my se těšíme na nové zážitky s dětmi a na jejich pokroky. 

Během letních prázdnin byly v mateřské škole zrekonstruovány toalety, byl 

dokoupen zahradní nábytek, nové didaktické pomůcky a rovněž digitální učební 

pomůcky. 

Podzimní období jsme si s dětmi zpříjemnili výukovými programy se zvířaty a společně 

s rodiči akcí, kterou jsme strávili na školní zahradě. Nově jsme pro rodiče připravili 

„Podzimní slavnosti“. Rodiče přispěli vlastnoručně připravenými pokrmy z jablek a 

brambor, se kterými se zapojili do soutěže o nejlepší pokrm. S největším počtem bodů 

se na 1. místě umístila paní Hrdličková, na 2. místě paní Kličková a na 3. stupni vítězů 

paní Tomášková. Pro rodiče jsme s dětmi připravili krátké vystoupení s podzimní 

tématikou a pro děti byly připraveny soutěže, ve kterých si velmi dobře vedly. Čekala tak 

na ně zasloužená odměna. 

http://www.cezdistribuce.cz/orezy
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Koncem měsíce října jsme si s dětmi připomněli svátek Halloween, který jsme 

oslavili v maskách, vyzkoušeli jsme různé čarodějné pokusy a dopoledne zakončili 

tancem a soutěžemi. 

U vchodu MŠ byla přichystána výstava dýní, které děti společně s rodiči vyřezali a 

vyzdobili. 

Z důvodu vysoké nemocnosti dětí letos bohužel neproběhl lampionový průvod sv. 

Martina, který měl být obohacen vystoupením dětí z mateřské školy a prodejem 

svatomartinských rohlíčků, které jsme chtěli s dětmi napéct stejně jako loni. Společné 

chvíle s dětmi a rodiči si tak vynahradíme na vánočním zpívání, které bude doplněno 

tvořivými dílničkami pro děti. 

Do konce roku nás ještě čeká jako každý rok plavecký výcvik v Pardubicích, výukový 

program „Vánoce“, muzikoterapie, návštěva Čerta a Mikuláše a Vánoční nadílka. 

Věříme, že další společně strávené chvíle s dětmi ve školce si budeme užívat jako 

doposud a odměnou za naši práci budou viditelné pokroky dětí.  

Kolektiv učitelek MŠ 

 

Základní škola 

V naší škole, tam to žije! 

Pojďte s námi dnes nahlédnout do živanické základní školy, chceme vám ji 

představit jako místo, kde se děti nejen vzdělávají, ale také získávají stále nové společné 

zážitky, učí se toleranci, spolupráci a vzájemnému respektu, řeší nejrůznější situace a 

nebojí se vyjádřit svůj názor.  

Letos navštěvuje naši školu 64 žáků, v první třídě jsme přivítali 10 nových prvňáčků. 

Jako jediní pracují ve smíšené třídě, a to společně s druhým ročníkem. Třídní učitelkou je 

p.uč. Markéta Pikhartová. Ve třídě s ní pracuje také školní asistentka p. Jiřina Hejnová, 

která je velkou oporou v celém vyučovacím procesu a zároveň pomáhá dětem se 

speciálními vzdělávacími potřebami. Ve třetím ročníku pracuje pod vedením p.uč. 

Markéty Jeřábkové 17 dětí. Jedná se o poměrně šikovnou a tvořivou třídu, kde je, 

alespoň zatím, radost pracovat. Pan ředitel Luboš Jirák je třídním učitelem 16 žáků 

čtvrtého ročníku. A to je dobře nejen díky tomu, že se jedná o poměrně živou chlapeckou 

třídu plnou sportovně založených dětí. Nejstarším dětem pátého ročníku se letos věnuje 

p.uč. Markéta Kubantová. Po několika letech práce ve smíšené třídě mají letos výsadu 

pracovat samostatně a tedy i intenzivněji a efektivněji.  

Výuce anglického jazyka ve všech ročnících se věnuje p.uč. Zuzana Pospíšilová. Snaží 

se dětem přiblížit cizí jazyk hravou a poutavou formou, nechybí písničky, tanec, divadlo, 
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společné projekty a hry. Poněkud nezáživné osvojování nové slovní zásoby dětem 

ulehčuje vzdělávací aplikace Wocabee, s kterou s úspěchem pracují již všechny ročníky.  

Mimoškolní činnost dětí zajišťuje školní družina. O její chod se starají p. 

vychovatelky Petra Rauerová a Jiřina Hejnová. Naší prioritou je umožnit dětem co nejvíce 

pobyt a pohyb venku, na školní zahradě, na hřišti, v lese nebo při společných 

procházkách. Mimoto nabízíme dětem širokou škálu zájmové činnosti. Patří mezi ně 

sportovní kroužky, velmi oblíbené jsou také kroužky keramiky. Máme otevřených 5 

skupin, ve kterých se dětem obětavě věnuje p. Markéta Hrubá. Populární je i hudebně-

dramatický kroužek, který navštěvuje 23 dětí. Nabídku ještě doplňuje kroužek hry na 

zobcovou flétnu, tenisová škola a kroužek orientačního běhu.  

Nesmíme také zapomenout na celoškolní hru s názvem Detektivní pátrání 

pokračuje! Hned v září jsme v naší škole otevřeli detektivní kancelář Bystré očko, 

sdružující učitelský sbor a také mladé detektivy ve 4 pobočkách, kteří po celý rok pracují 

na zajímavých úkolech a pátrají v nejrůznějších oblastech. Děti jsou rozděleny ve 4 

týmech napříč všemi ročníky, kde se učí nejen spolupráci ve skupině, ale také pomoci a 

zodpovědnosti. Své síly spolu poměřují Krtečci, Kosmonauti, Mimoni a Lamborghini. Od 

září jsme již zvládli mnoho výzev, např. navrhnout královský klobouk pro anglickou 

královnu, vytvořit originální výstavku z podzimních přírodnin, vyrobit draka podle zadání 

ostatních týmů, zazávodit si v překážkové dráze a vědomostním běhu po zahradě, 

uspořádat soutěžní drakiádu či vyzkoušet halloweenskou malovací štafetu týmů. Kromě 

toho jednotliví detektivové během školní práce sbírají důkazy, které mohou vyměnit za 

stopu vedoucí k odhalení padouchů ve škole. Týmy si nasbírané stopy lepí na herní plán, 

v okamžiku, kdy zaplní cestičku vedoucí k pachateli, dostanou sadu indicií a společně se 

snaží odhalit padoucha. Když se jim to podaří, nalepí si jeho podobiznu do herního plánu. 

Letošní školní hra se nám velmi osvědčila a děti jsou v ní aktivní.  Každý žák vlastní také 

průkaz detektiva s hodnocením své práce. Vždy na konci měsíce vyhlašujeme pořadí 

týmů a nejvýkonnější sběrače důkazů v jednotlivých třídách.  

Mezi zatím nejzdařilejší akce patřily podzimní Dýňohrátky spojené se spaním dětí ve 

škole. Na konci října jsme se sešli společně s dětmi i jejich rodiči na zahradě školy, 

abychom jako každý rok vyřezali a ozdobili dýně a vystavili je pro potěchu všech 

kolemjdoucích na křižovatce u školy. V rámci této akce jsme s dětmi uspořádali také 

Drakiádu a Podzimní tvoření z přírodnin. Vyzkoušeli jsme si, jak chutná společná večeře 

a snídaně ve škole, jak se spí ve spacáku a že třídy nemusí být jen na učení. I když nevlídné 

počasí naše Dýňohrátky urychlilo, odnesli jsme si i tak mnoho úžasných společných 

zážitků.  

Blíží se pomalu předvánoční čas a to je období, které máme moc rádi. Připravujeme 

s dětmi vystoupení na akci Rozsvícení vánočního stromu, které proběhne na první 
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adventní neděli. Kromě toho již také vánočně tvoříme, naše výtvarné a rukodělné práce 

budete moci shlédnout na vánoční výstavě v sokolovně a později si je budete moci 

zakoupit na našem tradičním vánočním jarmarku, který organizují nejstarší žáci. Dne 20. 

12. bychom vás rádi pozvali na školní vánoční vystoupení s názvem Vánoce v rybníce, 

kde také nebude nouze o detektivní zápletku. Ve středu 21. 12. nás čeká školní vánoční 

besídka spojená s nadílkou a zpíváním u stromečku. Ve čtvrtek 22. 12. bude vyhlášeno 

ředitelské volno, abychom měli poněkud plynulejší přechod na vánoční svátky.  

Vám rodičům i dalším příznivcům školy bychom rádi poděkovali za vaši podporu a 

těšíme se na další spolupráci v novém roce.  

Mgr. Markéta Pikhartová, učitelka ZŠ 

 

Informace z Obecní knihovny Živanice 

Knihovna nabízí zapůjčování knih a časopisů jak stávajícím, tak novým čtenářům od 

12. října 2022 v nově upraveném prostoru na svém původním místě jako před 

rekonstrukcí v 1. patře obecního úřadu, kde je vybavena novým nábytkem. I nadále jsou 

pro čtenáře k dispozici 2 počítače s připojením k internetu. 

Středisková knihovna v Lázní Bohdaneč, pod kterou naše knihovna organizačně 

spadá v rámci meziknihovnických služeb, poskytnutým výměnným fondem z Krajské 

knihovny v Pardubicích je už opět od 17. října 2022 otevřena. Knihovnu momentálně 

najdete v nově upravených prostorech na místě bývalé pošty naproti lázním na adrese 

Masarykovo náměstí č. p. 41.  

Novou službou, kterou chce naše knihovna navíc vyjít vstříc čtenářům, kromě 

možnosti zapůjčení knih zdarma z knihovny Lázní Bohdaneč je rozšíření možnosti 

zapůjčit si knihu zdarma přímo z Krajské knihovny v Pardubicích. 

Knihovna poskytuje všem stávajícím a novým čtenářům všechny služby zdarma, ať 

se jedná o registraci nových čtenářů, vystavení čtenářských průkazů, přístup k veřejnému 

internetu, evidenci a informační služby.  

Výpůjční doba pro čtenáře knihovny zůstává ve stávajících dnech a to ve středu a v 

neděli od 17 do 19 hodin. Z hlediska výpůjček časopisů knihovna v tomto roce nabízí 

časopis d Test a časopisy z Remitendy. Tyto časopisy jsou na základě smlouvy vráceny 

distributorovi, jedná se o neprodaný výtisk a ten je později nabídnut za výhodnou cenu 

knihovnám. V naší knihovně se jedná o časopis pro děti ABC a pro dospělé, Zahrádkář, 

Praktik, Rozmarýna, Automobil Revue, Computer, Tajemství české minulosti, Přísně 

tajné, Fakta a svědectví, 100 + 1, 100 + 1 historie a Bitvy. 

Knihovník Petr Vavřina 
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Sbor dobrovolných hasičů Dědek v roce 2022 

Konečně! Po dvou hubených letech přišel rok 2022 a s ním i návrat k normální 
činnosti našeho sboru. 

První z tradičně pořádaných akcí bylo dubnové pálení čarodějnic. Symbolický oheň 
zaplál již po 17. hodině. K sousedskému posezení se sešlo přes sto lidí a mnoho dalších, 
kteří objížděli okolní ohně a v Dědku se jen chvilku zastavili na malé občerstvení. 

Druhou naší tradiční akcí byl dětský den. V předprázdninovém termínu 25. června, 
za vydatné pomoci živanických spolků (hasiči, myslivci a sokolové) jsme oprášili úspěšný 
formát z let minulých a ani počasí nezklamalo. Začátek obstarala tradiční cesta za 
pokladem. Na 60 dětí čekalo plnění snadných i těžších úkolů, při kterých prokazovaly 
šikovnost i své znalosti. Odměnou za splnění všech úkolů byl pro děti podíl na sladkém 
pokladu. Dále probíhaly hry a soutěže na parketu, děti i dospělí si mohli vyzkoušet své 
střelecké umění na vzduchové střelnici a pro vyřádění byl připraven i oblíbený skákací 
hrad. Pro úspěch letošního dětského dne v Dědku se zasloužilo mnoho dobrovolníků 
z Dědka a Živanic, kteří pouze za radostně rozzářené dětské oči přiložili ruku k dílu, za 
což jim všem patří uznání a obrovský dík. Materiální podporu a sponzorské dary poskytla 
Obec Živanice, Barth Autocentrum, Marius Pedersen.  

A akce do třetice. V dobách před kovidem oblíbený nohejbalový turnaj dvojic jsme 
letos pořádali dne 27. srpna jako Memoriál plk. Milana Virta. O novém názvu nikdo 
nepochyboval. Milan s námi sportoval rád a vždy bojoval na našem turnaji o pódiová 
umístění. K účasti na Memoriálu se přihlásilo 10 dvojic. Časy se mění a fotbalový míč 
začíná bavit i holky, a tak letos poprvé turnaj odehrála i čistě dívčí dvojice. Smíšený pár 
Kubešová-Vavřina dokonce atakoval příčky nejvyšší, v souboji o třetí místo jen těsně 
prohrál se zkušenější dvojicí Hlaváček-Šváb. Finálové utkání o celkové vítězství v turnaji 
bylo o souboji nejlepší obrany s nejlepším útokem. Úspěch a první místo v turnaji 
nakonec slavil tým David John – Jirka Pošva nejml., který udolal Honzu Czagana ml. 
s Vráťou Rejmontem ml. ve dvou vítězných setech.    

Ale život našeho hasičského sboru nejsou jenom společenské akce. Udržujeme 
techniku, se kterou cvičíme. Bohužel jsme se museli rozloučit se stařičkým Fordem 
Tranzit. Auto, které jsme získali od SDH Přelovice na konci roku 2015 tak říkajíc na dožití, 
již nebylo možné dále udržovat v provozuschopném stavu.  

V hasičském sportu jsme jeli 3. září prověřit své dovednosti a zabojovali o pohár SDH 
Voleč. Předchozí dvě účasti na soutěži ve Volči skončili ziskem ceny „Hasiče Loudy“, tedy 
ceny útěchy pro ty úplně nejhorší. A letos? Nové savice a především opravené čerpadlo 
PS12 z SDH Dědek udělalo plně konkurenceschopný tým. V soutěži mužů v požárním 
útoku s místní úpravou pravidel (sání ze 4 kusů krátkých savic a nasát z kádě, hadice 2xB 
a 4xC smotané vedle základy) se stříkačkou PS12 náš tým z 13 družstev obsadil za dva 
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pěkné pokusy (32 a 36 s.) slušné 7. místo, což nám přineslo skalpy velmi silných soupeřů. 
Následná soutěž s PS8 už tak dobře nedopadla. Ačkoli generální zkouška klapla na 
jedničku, naostro „osmička“ zklamala. Během pokusu začaly zlobit svíčky, stříkačka 
běžela na jeden válec a nedávala dostatečný tlak. K udolání terčů nám nestačili ani dvě 
minuty, což znamenalo poslední sedmé místo.  

Na události bohatý konec sezóny vyvrcholil 10. září oslavou 125 let od založení SDH 
Břehy. Nějaký čas po jedné hodině odpolední už byli všichni na místě. (Senátorka Miluše 
Horská, starosta OSH Jiří Bolehovský, zástupci sborů SDH Dědek, Mělice, Lohenice a 
Opočínek). Následoval průvod obcí od hasičské zbrojnice k areálu u rybníka Buňkov. 
Vpředu pochodovaly mažoretky, následovala muzika, místní sbor, hosté a průvod 
uzavírala kolona aut. Po proslovech vystoupily mažoretky a hrála dechová hudba. 
V pauzách proběhly ukázky požárního útoku dětí, naše ukázka s PS-8, mělická koňka a 
lohenický Stratílek. Odpoledne vyvrcholilo neformální soutěží požárního útoku na 
pravidla dětí – tuto soutěž jsme vyhráli.  

Konec dobrý, všechno dobré. Ano, z pohledu SDH Dědek byl rok 2022, rokem 
dobrým.  

za SDH Dědek Jan Czagan 

       

Sbor dobrovolných hasičů Živanice 

Letošní rekonstrukce obecního úřadu se dotkla i zázemí, které využívají i naši hasiči. 
Co se týče úprav hasičské zbrojnice rozděleného prostoru pro klubovnu a stání pro 
vozidlo, zde byly v rámci rekonstrukce odstraněny staré luxfery, které byly nahrazeny 
novými okny a došlo zde jako v celé budově k odstranění lokálního topidla vafek a k 
umístění radiátorů ústředního topení s následném vymalováním prostorů. Mnozí naši 
aktivní členové se zde podíleli jak na přípravě stěhováním pro zajištění potřebné 
rekonstrukce, tak i při konečném stěhování a úklidu těchto prostorů. 

I v letošním roce se podařilo na konci měsíce dubna zajistit pěkný smrk pro již 
tradiční stavění májky v naší obci. Největším problémem je vždy při této akci náročné 
vynesení dlouhého těžkého stromu z lesa, kde je zapotřebí mnoho silných paží a 
následné umístění na dva spojené valníky určené pro převoz k sokolovně – na místo 
určené k postavení májky. 

Na pravidelné stavění májky 30. dubna se těší nejen dospělí, ale i děti. Rádi zdobí 
připravenou korunu stromu a věnec barevnými stuhami z krepového papíru. Tentokrát 
se stavělo místo jeřábu za podpory kolového bagru s hydraulickou rukou. Z hlediska 
stanovení těžiště pro uchycení stromu to bylo náročnější, než stavění za pomocí jeřábu 
s úvazem. I tak se vše zdařilo především za pomoci 3 tažných lan uchycených k májce. 
Následně připravené soutěže pro děti vyplnili program před zapálením navršeného klestí 
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s umístěnými čarodějnicemi v pozdních večerních hodinách. A samozřejmě na co 
nemůžeme zapomenout, co neodmyslitelně patří k čarodějnicím, to je opékání špekáčků 
na ohni pro děti. 

Od měsíce června se opět scházejí pod vedením vedoucí mládeže také naši malí 
hasiči. V případě špatného počasí ke svým aktivitám využívají zázemí sokolovny. Plno 
hezkých zážitků si třeba užili z výletu 3. června na kolách. Už jen z důvodu zvládnutí 
plánované 20 km trasy jim patří obdiv. Jelo se svižným tempem a všichni dodržovali 
pravidla silničního provozu. 

Po nucené pětileté pauze se v pátek 10. a v sobotu 11. června 2022 uskutečnilo 
největší setkání hasičů v rámci Hasičských slavností Litoměřice 2022. I zde náš sbor 
reprezentoval hasiče z naší obce jak starou technikou v podobě hasičského automobilu 
Robur a historické stříkačky R. A. Smekal, tak novou technikou dopravním automobilem 
Ford Tranzit.  Na výstaviště Zahrada Čech se sjelo přes 200 sborů dobrovolných hasičů, 
Hasičský záchranný sbor ČR, Armáda ČR, Hasičské záchranné sbory podniků a řada 
tradičních partnerů slavností. 

Návštěvníci zde mohli obdivovat mnoho kusů historické hasičské techniky a také 
nejmodernější techniku profesionálních hasičů a hasičů podnikových. Hasičské sbory 
přivezly na litoměřické výstaviště staré zápřahové a parní stříkačky, ruční stříkačky, 
nechyběly ani historické hasičské automobily. Nejstarší hasičské stříkačky byly z konce 
19. století.  Mezi moderní technikou se představily například zodolněné cisternové 
stříkačky Titan a Triton, speciální vůz do chemického provozu s velkým výkonem, vozidlo 
s hasicím ramenem, zdravotní Pandur a operační sál polní nemocnice Armády ČR, 
vyprošťovací jeřáb nebo letištní speciál Panther. 

Výstavu techniky doplnily po oba dva dny ukázky práce hasičů. Diváci zhlédli 
například ukázku vyprošťování z havarovaných vozidel, hašení cisternovou stříkačkou 
TITAN, ukázku zařízení Cobra, které předvedlo řezání materiálů vodním proudem, 
ukázku práce s hasicí puškou nebo práci hasičů lezců. Představil se i divácky velmi 
atraktivní letištní speciál. Otevřena návštěvníkům byla také stanice profesionálních 
hasičů v Litoměřicích. Nedílnou součástí oslav je také páteční Floriánská mše, 
celebrovaná v katedrále sv. Štěpána v Litoměřicích. Sobotní dopoledne patřilo 
slavnostnímu nástupu. Na Mírovém náměstí defilovalo přes 170 sborů a k vidění bylo 
přes 100 historických praporů. V průvodu jelo mnoho kusů historické a moderní 
techniky. Vrcholem oslav je vždy sobotní večerní program na Lodním náměstí, který je 
zaměřen na prezentaci Záchranného útvaru Hasičského záchranného sboru ČR a jeho 
techniky. S nadcházející tmou připravili členové devíti dobrovolných hasičských sborů 
z Českolipska pro návštěvníky Hasičskou hudební fontánu, což je světelná show, unikátní 
představení na způsob Křižíkovy světelné fontány, stříkaná hasičskými proudnicemi na 
Smetanovu Vltavu. Akci ukončil ohňostroj. 

S naší technikou jsme se také účastnily na již 14. ročníku soutěže ručních 
historických hasičských stříkaček v Mělicích a to 6. srpna. V soutěži historických 
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koňských hasičských stříkaček, která se v sobotu v prvním srpnovém víkendu uskutečnila 
na hřišti v Mělicích u Přelouče, čekala na hasiče řada úkolů včetně těch netradičních, 
jako je tlačení obří pneumatiky, skákání v pytli, jízda s trakařem, chůze na chůdách či 
skládání puzzle. Jako zpestření si hasiči z Lohenic sebou přivezli některé zajímavé kousky 
z Muzea odstředivek a máselnic.  Muzeum nabízí k zhlédnutí nejen odstředivky na 
mléko, máselnice, nádoby na mléko, ale i různé zemědělské nářadí až po staré ruční 
zmrzlinovače. Muzeum v Lohenicích u Přelouče se pyšní největší sbírkou odstředivek 
v Evropě s 260 exponáty. Prohlídky o víkendech je možné rezervovat po telefonické 
domluvě na tel. čísle 723 655 600. 

Oslavy 100 let založení SDH Opočínku proběhli v sobotu 3. září slavnostním 
průvodem s hudebním doprovodem včele s mažoretkami zakončeným hasičskou 
technikou. V průběhu průvodu, kdy proběhlo krátké zastavení, byl slavnostně zasazen 
v obci Opočínek za pomoci významných představitelů památný strom lípy. Po skončení 
průvodu během ukázek historické techniky na fotbalovém hřišti jsme v programu pro 
všechny přítomné předvedli naši historickou stříkačku R. A. Smekal z roku 1936. Další 
ukázky s touto stříkačkou měli možnost vidět také návštěvníci ve dnech 10. a 11. 9. 2022 
na Retroměstečku v Pardubicích.  

A ještě snad pár rad na závěr. Topná sezóna je v plném proudu. Dbejte na správnou 

instalaci a údržbu topidel. Topíte-li v kamnech na pevná paliva, odkládejte popel do 

plastových popelnic dostatečně vyhaslý a vychladlý. K vánoční atmosféře patří také 

zapálené svíčky. Dokud tyto svíčky nedohoří, nikdy neopouštějte dům nebo byt. Vždyť 

co si můžeme jen přát, prožít vánoční svátky a Silvestr jako klidné dny strávené v pohodě 

v kruhu svých rodin, přátel a známých. 

Za SDH Živanice Petr Vavřina 

 

TJ Sokol ŽIVANICE 

V sezoně 2021/22 hrál celek mužů TJ Sokol Živanice opět třetí nejvyšší fotbalovou soutěž 
ČFL a obsadil v ní historické 3. místo se ziskem 52 bodů s bilancí 16 výher, 4 remízy a 10 
proher. Zejména v domácím prostředí se týmu dařilo a pod vedením trenéra Olivy zde 
získal 34 bodů. Celek se prezentoval pohlednou útočnou hrou a také proto z jeho řad 
vzešel nejlepší střelec celé soutěže David Petrus, který si připsal 17 vstřelených branek. 
Celkově celý fotbalový klub Sokola fungoval a funguje na vysoké úrovni a to především 
díky práci pánů Nováka a Špačka.  

Michal Buriánek 
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Vážení příznivci živanické kopané, máme za sebou další část fotbalové sezóny, při 
které se toho mnohé na zelených trávnících odehrálo. Proto nám dovolte, abychom se 
za podzimní částí sezóny poohlédli.                                                              

I tentokrát se po pauze všichni na začátek sezóny velmi těšili. Ta začala již 15. 8. 
pravidelnými tréninky pod vedením Radka Mokrého a Václava Tomáška. Do některých 
tréninků se zapojili i hráči z A týmu, což bylo pro malé fotbalisty pěkné zpestření. 

Začneme od těch ročníkově nejmladších. Ti sváděli boje v soutěži mladších přípravek. 
Pro mnohé z nich se jednalo o první soutěžní utkání. Proto první půlrok byl pro chlapce 
a dívky velice náročný, poznali hlavně porážky, ale i pár vítězství nebo porážky s malým 
brankovým rozdílem.  Mnozí si poprvé vyzkoušeli, jaké to je hrát v živanickém dresu, jaké 
to je, když vstřelili branku a patřičně si to užívali. Jsme rádi, že děti mají radost z pohybu 
a z fotbalu. Vidíme na nich velký zápal, a když se k tomu dodá ještě trénink, učí se naši 
nejmladší fotbalisti tolik potřebné základy herních činností jednotlivce a rozvíjejí svůj 
pohybový talent.  Těšíme se na jaro, kdy si opět zahrajeme další fotbalová utkání a 
budeme se tam krůček po krůčku zdokonalovat v tom, co máme tolik rádi. Výsledky 
mladší přípravky, resp. těch nejmenších nejsou tak důležité, i když k nim v určité míře 
přistupujeme. Pro mne osobně je podstatné to, že chlapci a dívky přistupují 
k reprezentaci klubu zodpovědně, chodí na tréninky a zápasy rádi a fotbal je prostě baví. 
Vytvoří si partu, kde spolu táhnou za jeden provaz, respektují se a pomáhají si. A toho si 
nejvíc cením.  

Ve starší přípravce se nám sešlo hodně kvalitních hráčů. V podzimní části soutěže 
opět ukázali, že jsou dobrým příslibem do budoucnosti našeho oddílu. Kluky bych chtěl 
pochválit za přístup a nasazení v jednotlivých trénincích a zápasech. Posun lze 
zaznamenat především v organizaci hry, herním myšlení a řešení situací 1 na 1. Víme ale 
i, kde máme nedostatky a budeme se snažit je postupně odstraňovat. Tato část sezóny 
byla opět velká škola a příprava na další fotbalové kategorie a je na klucích, jak s tím 
naloží. Určitě tu je fotbalová kvalita a schopnost se prosadit. 

U mladších žáků byla již v soutěži vidět spousta dobře odehraných zápasů a mnohdy 
byla radost se na tyto naše mladé fotbalové naděje koukat. I když se převážně 
zaměřujeme na fotbalový rozvoj, nežli na konečné výsledky zápasů, tak i přesto byly 
výsledky velice dobré. Všichni kluci makali a na hřišti vždycky nechali všechno. Za jejich 
přístup k zápasům a docházku jim patří poděkování. Je vidět, že fotbalem opravdu žijí a 
baví je. 

V rámci podzimního hodnocení mohu všechny chlapce a dívky pochválit za to, co celý 
podzim herně předváděli, jak se snažili a bojovali na hřišti se soupeři, míčem, sami se 
sebou a také trenéry. Ale jsme na půli cesty, ještě nás toho čeká mnoho. Fotbalově 
můžeme vidět, jak hráči a hráčky rostou a zlepšují se, což nám trenérům dělá radost a už 
teď se těšíme, co nám přinese nový fotbalový rok. Naším hlavním cílem ale je, aby chlapci 
a dívky měli vztah ke sportu a na tréninky a zápasy se vždy těšili. 

Závěrem bych strašně moc rád poděkoval všem rodičům hráčů, že své děti podporují 
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a fandí jim. Dále děkujeme sponzorům za podporu, bez které by nebylo možné fungovat 
tak, jak fungujeme. Speciální dík patří fanouškům, kteří nás z tribun podporují, a 
doufáme, že i v příští sezóně se s nimi budeme na hřišti potkávat. 

Rádi bychom tímto také oslovili všechny rodiče, jejichž děti by chtěly hrát za Živanice, 
ozvěte se nám, rádi Vás uvítáme, stejně tak i nové trenéry. 
Sportu zdar – fotbalu zvláště 

                                         Radek Mokrý a Václav Tomášek, trenéři fotbalové mládeže 
 

ROK 2022 v  TJS  ŽIVANICE  -  všestrannost  
Letošní rok je opět nabitý akcemi a činností nejen sokolské všestrannosti, ale pro 

všechny oddíly TJS. Největší změnou a prvním počinem začátkem roku byla volba nového 
vedení TJS, neboť starému vedení skončil 4 letý mandát. V polovině dubna 2022 tak bylo 
zvolenou Valnou Hromadou TJS nové vedení. Starostkou jmenována Veronika 
Lejhancová, místostarostkou Veronika Pařízková a jednatelem Jana Kadlecová. Dámy se 
chopily práce s nadšením a postupně vybudovaly kolem sebe skvělý tým. Velké 
poděkování patří jak místním spolkům, se kterými se podílíme společně na sportovních 
a kulturních akcích pro veřejnost, tak i Obci Živanice. A samozřejmě i rodičům našich dětí, 
kteří se jako každý rok aktivně účastní a zapojují do příprav a pomáhají se zajištěním 
zejména dětských akcí a aktivit. 

Rádi bychom Vám jen ve zkratce připomněli ty nejdůležitější, které byly realizovány 
od začátku roku přímo TJS nebo s podporou spolků a Obce Živanice.  

4/2022 Jungle Pardubice návštěva parkour a lezeckého centra v Pardubicích pro děti 
z všestrannosti, aby si vyzkoušeli své pohybové dovednosti.  

5/2022 Orientační běh pro děti a rodiče a Dětský 10ti Boj – obě akce s podporou 
rodičů a Obce Živanice si děti užili. 

6/2022 Živanická Pouť - Výročí rekonstrukce budovy TJS  20 let spojený s tradiční 
poutí V areálu byla k dispozici výstava s fotogalerií, venkovní lunapark a součástí bylo i 
hudební vystoupení youtuberů, kapel Duo Aramis a Motýl band. 

8/2022 LPT /letní příměstský tábor TJS / tentokrát na téma Země Fantazie a 
v trošku větším počtu. Letos bylo přihlášeno 31 dětí a s přípravou a zajištěním 
celodenního programu po celý týden pomáhaly cvičitelky TJS a 4 dobrovolníci. O 
celodenní občerstvení se nám opět postarala paní Martina Kučerová s Hospůdkou u 
Sokola a také letos velké poděkování patří všem místním, kteří se s námi podělili o své 

přebytky z letních zahrad  😊 děti tak měli i zdravou stravu. 
10/2022 Ženy v Běhu a v rozběhu, 1. ročník charitativního běhu pro Mišku z Dědka, 

kterého se zúčastnilo přes 42 běžců a chodců, děti i dospělí. Akce se velmi vydařila a 
věříme, že v podobných projektech budeme pokračovat i nadále. 

11/2022 Adventní dílna, teprve nás čeká plánovaná akce na 26. 11. ve spolupráci 
s Obcí Živanice a místními spolky a bude v duchu tradičních příprav adventu a Vánoc. 
Těšíme se na všechny již nyní!  
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Veškeré akce a sportovní události jsou k dispozici k nahlédnutí v našem online 
kalendáři na webu TJS všestrannost www.sokolzivanice.cz v sekci Aktuality nebo 
Kalendář. 

Letos se naše TJS zúčastnila opět akce Hýbeme se hezky česky s Penny, zaměřenou 
na podporu sportu dětí a mládeže napříč republikou. Opět se hlasovalo online a pak i 
přímo v přeloučském Penny Market, kde jsme jako TJS sbírali cenné „body“ pro naše 
děti, abychom pro ně získali finanční příspěvek. 

Se zahájením nového školního roku se opět rozběhla po prázdninách všechna 
cvičení a aktivity TJS. Kromě fotbalu mládeže a všestrannosti dětí, pokračuje Badminton 
pro děti a zimní Švihadla pro děti a rodiče. Opět se rozjelo cvičení Powerjoga (po roční 
pauze) a již tradiční Kruháč pro ženy, ten nám běžel i přes prázdniny spolu s externím 
cvičením pro ženy Piloxing, pod vedení Andrey Kolínové. Nově je také v Sokole Cvičení 
pro starší ženy, které vede paní Bártlová. 

Věříme, že si každý může najít v rámci oddílů a sportovních aktivit TJS to, co jej baví 
– rozvrh cvičení je přístupný online na našem webu nebo přímo ve vývěsce v areálu TJS. 

Těšíme se a uvítáme rádi Vás všechny, kteří chtějí aktivně sportovat a pohyb Vás 
baví!  

Tým TJS Živanice 

 
 

 

Rybářský kroužek Živanice 

Dne 5. 11. 2022 se rybářský kroužek zúčastnil rybářských závodů na Slavíkových 
ostrovech. Z hojné účasti 51 závodníků si naši členové vychytali krásná místa:  

2. místo Filip Venzara 
8. místo Pavel Smatana 

31. místo Pepík Novotný. 
Jsme velmi pyšní na naše malé rybáře a věříme v mnoho dalších úspěchů na rybářských 
závodech. K dnešnímu dni má rybářský kroužek dvanáct členů, kteří se za podzimního 
počasí scházejí v učebně Základní školy. Už se ale těšíme, až se za hezkého jarního počasí, 
vydáme k našemu nově upravenému rybníčku, kde máme krásné zázemí.  
Prosíme všechny (členy i nečleny), kteří chtějí využít příjemného posezení u rybníčku, 
aby zde dodržovali pořádek. Velmi nám záleží na udržení čistoty a pořádku v okolí 
klidného rybníka.               

     Děkujeme a s pozdravem        
    Rybářský kroužek Živanice 

http://www.sokolzivanice.cz/
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Kronikářské okénko 

 

 

 
Do vesnice chodívaly noviny. Cep, Venkov, Milotický rádce, Nár. listy jen učitelé. Na 

podzim tradiční Pečírkův kalendář. Knihovna byla ve škole. Tu půjčoval pan řídící knihy 
v sobotu večer. Po zřízení Kampeličky byla knihovna převedena do správy její. Jinak knihy 
měl řídící učitel.  

Draní peří. Začalo se. Maminko, řekněte Fleiberkové, aby přišla drát… To bylo před 
vánocemi. Zpívání, čtení, drbání. Ten, ta, jaký je. Kdo se bude ženit, která vdávat, co 
dostane. Zpívaly se písničky světské, mariánské i všelijaké. Četlo se nahlas z knih. 
Čarovalo. Veselo bývávalo. Upekly se buchty, byla káva, čaj.  

Pověry. Kopala kráva, říkalo se, že někdo ji čaruje. Sypal se písek na práh před 
čarodějnicemi. O vánocích děvčata klepala plotem a volala: Klepu, klepu plotem, všecky 
postí mým životem, kde zaštěká pes, tam můj milý dnes. Házelo se pantoflem přes hlavu, 
rozsvěcely svíčky. Při první návštěvě na Štědrý den se usuzovalo, co bude. Přišla-li žena, 
bude kravička, opak zase bulíček. Na smrtnou neděli se topila smrt, ustrojený došek se 
donesl do rybníka. Chlapci je slavnostně nesli a zpívali: Smrt nesem ze vsi, buďte báby 
vesely, že jsme Vám smrt odnesli. Na 1. dubna se podvádělo. Říká se tomu, vyveď ho 
aprílem. Poslal se někdo handlovat (vyměnit) vejce za vejce – zatím tam byly brambory. 
Slavné byly máje. Tyč se smrčkem na vršku, nebo vůbec řádný smrk, ořezaný do koruny, 
postaven na náves. Ale musel býti hlídán. Děvčata se musela vypláceti penězma. Třeba 

Vážení čtenáři, 

již po čtvrté Vám mám možnost 
v Živaňáku přiblížit pohled do 
historie naší obce. 
Naváži vyprávěním vzpomínek 
pana Josefa Nováka, který byl 
starostou v letech 1894 – 1919. 
Vzpomínky zaznamenal kronikář 
pan František Kalhous. 
„Vypravováno bylo v květnových 
večerech 1949.“  
(Přepsáno bez úprav).        

Mgr. Monika Horáková, 
kronikářka obce 
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zlatkou, 50 krajcary. A ta pouť. To snad byl nejslavnější den. Sešli se a sjeli všichni přátelé. 
Ministranti chodívali na obecní úřad. Kluci vzpomínali, jak se měli dobře. Koláče, čaj, 
řízky. To bylo koláčů, to byla kupa řízků – vzpomíná paní Nováková.  

Vraťme se k těm tancovačkám. Tančíval se rejdovák, klatovský, čáslavská, čtverylka. 
A jak již dříve napsáno, tancovalo se do rána. Alkoholiků bylo jako hub po dešti. Bumbali 
staří i mladí. Při každé práci byla kořalka. „Bez kořalky ni ránu“. Čtvrťák stál v hospodě 5 
krejcarů.  

A k té lidové mluvě. Říká se u nás stále na zápraží, na špejchaře, na srubě, na 
přístodolku, v komůrce, v komoře, bramborům erteple, říká se náves. Jak se říkalo 
penězům. Čtyrák, šesták, dvoušesták, čtyřzlaťák, krejcar, zlatka, zlatník, dvouzlatník. 
Říkalo se „za čtyrák pro tabák“. Byly dukáty. Ten platil 26 zlatých. R. 1898 byla změna 
platidel. Ze zlatek na koruny. Poměr byl stanoven takto 1 zl – 100 krejcarů, 1 zl – 2 koruny, 
1 koruna – 100 haléřů. Staří si nemohli zvyknouti na nové názvy měny. Zlaťáky a krejcary, 
to užívalo se nadále. Ale handlíři to využívali. Jinak byla veliká šetrnost. Nevydal se 
zbytečně krejcar. Krise žádné nebylo. Kdo chtěl pracovat, práce měl…  a to v tom, co chtěl 
dělati. Říkalo se „Lidí, jak můžete býti živí?“. „Jo, to jsou rodové – kdyby jim dal palicí, tak 
se ze Živanic nehnou“.  

A divadlo. To se hrávalo, snad lepšího nebylo v kraji. Hrávaly ženy v plném očekávání 
rodiny, hrávali mladí se starými. Zajíždělo se do divadla pardubického, zajelo se do 
Národního do Prahy. Představení byla v hostinci u Zahradníků. Na zařizování se podíleli 
většinou učitelé. Bývaly bály u Zahradníků až do rána. Kateřina se slavila 4 dny, to bylo 
více než ½ týdne. Zabitá prasata, slepice, kozy. A mnoho legrace. Jednou pohostili paní 
mlynářku na Kateřinské vlastním kůzletem. Ukradeno bylo při sázce, však paní mlynářka 
se hněvala. Ale dobře to skončilo.  

Poštovní úřad, krátce pošta je pro nás v Bohdanči. Příchod listonoše, jinak se 
neříkalo, než pošťák, byl na návsi, tam přišel. Starý Hromádka se oznamoval voláním: 
„Péro, inkoust, kalamář, držátko“. Na obecní úřad chodili listonoši denně. Další 
pravidelné zastávky byly obchodník, škola, hospoda. Telegramy, ty byly posílány od 
poslance Udržala.  

Teď zase o zdraví. Bylo u nás hodně starých spoluobčanů, přes 90 let. Celkem ani 
nebylo velké úmrtnosti – až španělskou chřipkou. Revma – ty se neznaly. Souchotiny – 
ty byly jen rodové. Malá děcka, když byla nemocná, tak to bylo ulítáním a ukřičením. 
Jedna žena hojila mandle v ústech. Postiženému uvázala šátek kol hlavy a umytou čistou 
rukou zmačkla zduřenou mandli. Jinak chodíval k nám z Bohdanče dr. Pospíšil, pro dr. 
Peška z Přelouče se jezdívalo povozem. V Bohdanči byl ještě vyhledávaný, stařičký dětský 
lékař dr. Racek. Nemocema to ubylo peněz. Nemajetní, když se léčili, tak po 6 neděl na 
účet obce. Pojištění měli dělníci a to úrazové. Očkování se konalo na obecním úřadě. To 
jezdíval dr. Pospíšil. A závěrem. Na nemoc nebyl čas ani peněz. Vůlí se léčilo. Tenkráte se 
vůle projevovala věřením. „Člověče, věř a víra tvá tě uzdraví!“ uzavírá p. Novák. 
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Jedlý olej a tuk v PET lahvích v rámci SKO 

Jedná se o bezplatný svoz PET lahví s jedlými oleji a tuky  

v rámci pravidelného svozu komunálního odpadu do nádob od rodinných domů. 

Občané připraví před svozem odpadu uzavřenou PET lahev s jedlými oleji na černou 

nádobu pro svoz do prohlubně mezi madlem nádoby a víkem. 

Zaměstnanci SOP a.s. provedou sběr těchto PET lahví v rámci svozu nádob. 

Svozové vozidlo je vybaveno speciální nádobou, ve které jsou tyto PET lahve odvezeny.  

Olej svezený z obcí bude dále předán k materiálovému využití. 

POZOR, vždy musí jít o plastovou lahev pevně uzavřenou víčkem se závitem. 

Zcela nevhodné jsou skleněné lahve, hrozí poškození lahví při svozu.  

Nabídka se týká jedlých olejů z domácností. 

Motorové, hydraulické, mazací a jiné průmyslové oleje jsou nebezpečnými odpady, ty 

je nutné odevzdat v rámci pořádaného svozu nebezpečného odpadu v obci. 
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֍    pátek 25. listopadu 18 hodin rozsvícení vánočního stromu  

       v Dědku na dětském hřišti 

֍ sobota 26. listopadu  14 - 18 hodin vánoční výstava v sokolovně 

        výroba a prodej vánočních svíček  *  adventní tvoření nejen pro děti 

֍ neděle 27. listopadu  14 - 17 hodin vánoční výstava v sokolovně 

֍ neděle 27. listopadu 17 hodin rozsvícení vánočního stromu v Živanicích  

u sokolovny s vystoupením žáků Základní školy Živanice 

֍ neděle 4. prosince  15 - 17 hodin Mikulášská diskotéka 

 

֍    21. ledna - Sokolský ples 

֍    11. února - Hasičský ples + karneval pro děti 

֍    25. února - Obecní ples 
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